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הכוח לרחם

הגשמים של דורנו

עד לא מזמן היו עיני בני האדם נשואות לשמיים בציפייה 
לגשם. הגשם היה מקור הפרנסה ומקור החיים. הגשם 
היה הישועה הכללית של כל העולם כולו והישועה 
הפרטית של כל אדם ואדם. האסון הגדול ביותר היה 
עצירת גשמים וזה היה הגורם העיקרי להכניע את 
הלבבות למגדול ועד קטן ולעורר את כולם לתשובה 

ולתיקון המעשים.

החיוני  הצורך  בימינו 
לגשם כמעט אינו מורגש 
זה  מהשורה.  לאדם 
כמעט ולא מעסיק אותנו. 
מן  יוצא  ללא  כולנו  אבל 
לישועות  זקוקים  הכלל 
בעבר.  מאשר  פחות  לא 
הגוף  ברפואת  ישועות 
ובשלום  בזיווגים  והנפש, 
מחובות  ביציאה  בית, 
ובפרנסה בנקל, בזרע של 
קיימא ובשמירה על הילדים 
שילכו בדרך ה'. חיסרון בכל 

אחד מהתחומים הללו ובתחומים נוספים – יכול להביא 
את האדם להרגשת מוות בחייו. ולכן אם פעם היינו 
זקוקים רק לגשם – היום אנו זקוקים למבול של ישועות 

והשפעות.

נשק יום הדין

איך מורידים מבול של השפעות וישועות עלינו ועל 
כל העולם?

של  בימיו  ומחזק.  מרגש  מעשה  מסופר  במדרש 
האמורא רבי תנחומא הייתה בצורת. גזר רבי תנחומא 

שלוש תעניות על הציבור. הם התכנסו לבתי הכנסיות 
וזעקו לה' בתפילה ותשובה. אבל השמים נשארו סגורים 
והאדמה נותרה יבישה. כאשר ראה רבי תנחומא בסוף 
היום השלישי שהתפילות לא נענו – דרש בפני העם 
ואמר שאם התפילה והתשובה והתענית לא עשו פירות, 
כנראה ישנו דין קשה, ואת הדין הזה אפשר להמתיק רק 
על ידי שירחמו זה על זה ויגמלו חסד בכל כוחם. והוא 
הורה לקהל להתחזק בכל 
כוחם בצדקה וחסד ופשוט 
מעשה,  ולעשות  לקום 
לצאת מהבית ולגמול חסד.

מיהר  השומעים  אחד 
לביתו ולקח צרור כסף על 
מנת לחלקו לצדקה ומיד 
יצא לשוק. בשוק ראתה 
אותו גרושתו וניגשה אליו 
והתחננה על נפשה שיעזור 
לה, כי מאז הגירושין היא 
חיה בעוני ובמחסור, אין לה 
בגדים ראויים לשמם והיא 
הגיעה עד פת לחם. הבעל 
לשעבר ריחם על גרושתו 

האומללה ונתן לה סכום גדול והלך לו.

קל וחומר

ראה אותם אחד מתלמידי רבי תנחומא וחשד בהם 
שהם אינם מתנהגים בצניעות הראויה ומיהר לספר 
לרבי תנחומא כדי שיוכיח את אותו בעל וירחיק אותו 
מן העבירה. קרא לו רבי תנחומא ואמר לו: מדוע בזמן 
כל כך קשה כשכל העולם שרויים בצער, אתה לא 

מתנהג כראוי?

ענה לו היהודי: אני עשיתי מה שהרב אמר בדרשה. 
אתה דרשת את הפסוק "ומבשרך לא תתעלם", והורית 
לנו לעשות חסד עם אחינו ואחיותינו. אני איני חייב כלום 
לגרושתי, אבל ראיתי את המצבה העלוב וריחמתי עליה 
ונתתי לה סכום כסף הגון כדי לקיים את דברי הרב...

רבי תנחומא התפעל מאוד מאצילות נפשו של היהודי, 
ופנה לקדוש ברוך הוא בתפילה: "ריבונו של עולם, מה אם 
אדם זה שהוא בשר ודם ואכזרי ואינו חייב לזון ולפרנס 
את גרושתו נתמלא עליה רחמים ונתן לה – אנו שאנו בני 
בניך, בני אברהם יצחק ויעקב, ומזונותינו עליך, על אחת 
כמה וכמה שתתמלא עלינו רחמים!" ומספר המדרש 

שבאותה שעה ירדו גשמים והוקל לכולם.

מביאים חיים לעולם

אנו רואים כאן דבר נפלא, שבכוח החסד שיהודים 
עושים זה עם זה בכוח הרחמנות שמרחמים גם היכן שלא 
צריכים לרחם, ואפילו במקום שיש הקפדות ומשקעים 
מהעבר כמו בזוג גרוש – על ידי זה אפשר להביא לעולם 
גשם, וזה מועיל יותר מצום תפילה ותשובה של אמוראים 
קדושים. וזה מפתח גדול מאוד לכל אחד בדורנו, כי 
כאמור כולנו ללא יוצא מן הכלל זקוקים לישועות גדולות 
מאוד. וגם אם הכול נראה תקוע והשמיים נראים סגורים 
והישועה רחוקה – צריכים לדעת שבכוח הרחמנות 
והחסד להביא ישועה גדולה מאוד לאדם עצמו ולכל 
העולם, כמו אותו יהודי תמים ורחמן שהוריד שפע לכל 
הדור בזכות מעשה אחד של צדקה. בשבוע שעבר 
כתבנו על כך שהחסד נותן משמעות לחיים, נותן כוח 
לחיות. והשבוע אנו רואים שהחסד והרחמים מחיים 

ומשפיעים על כל העולם כולו.

עולם חסד ייבנה

צריכים להתבונן מדוע לחסד ולרחמים יש כוח כל כך 
גדול ועצום? והתשובה היא פשוטה, בגלל שזו תכלית 
כל הבריאה. השפע לא יורד סתם לעולם, לעולם יש 
תכלית והשפע יורד לעולם לְשֵם אותה תכלית. תכלית 
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אם פעם היינו זקוקים רק 
לגשם –

היום אנו זקוקים למבול של 
ישועות והשפעות.



סמכות הורית ומשמעת פרק ז'

בשבועות האחרונים הסברנו, שקיימים סוגים שונים של 
"אי-ציות". מטרתנו, להכיר ולזהות את חוסר הציות של 
הילד, על מנת להבין את המניעים שלו, ומתוך כך נוכל 

גם בע"ה למצוא דרכים להתמודד איתם. דיברנו על 
סוג של אי-ציות שהוא: "אי-ציות מתוך התנגשות 

של רצונות". נסכם את ה"אי ציות" הראשון, 
ונמשיך לאי ציות השני, "אי ציות מתוך 

חוסר יכולת לציית".

כפתור ה-"הפעל"

הזכרנו, שגם לילד שלנו יש רצונות 
בדיוק כפי שיש לנו המבוגרים וזה טבעי 

לגמרי. 

כהורים, יש לנו רצון בלב, שהילד שלנו יהיה "ילד 
ממוחשב", שכאשר אנחנו מבקשים ממנו לבצע מטלה, 

כאילו לחצנו על כפתור ה-"הפעל" והוא מיד מבצע. 

אכן יש ילדים כאלו, שנולדו עם כפתור ה-"הפעל" אבל 
הם נדירים, כי רוב רובם של הילדים אינם כאלו, ולכן 
חבל לנו להשלות את עצמנו שהילדים שלנו הם על 
תקן של "מבצעי תפקידים" כאן עכשיו ומיד, וכאילו הם 
עומדים בהיכון לשמוע את הפקודה ולבצעה בצייתנות.

שבירת הרצונות

עלינו להפנים, כי גם לילד שלנו יש רצונות, יש לו עצלות 
ואפילו אגלה לכם בסוד, שיש לו יצר הרע שמשכנע 
אותו לעבור על רצוננו ולהיות לא ממושמע.  באותו הזמן 
שהילד שומע את הבקשה שלנו, עובר אצלו תהליך 
של קבלת הפקודה, עיבוד הנתונים וברוב הפעמים 
גם קושי גדול לבצע אותה. כאשר התובנות הללו יהיו 
ברורות לנו, ש"הנורמאלי של הילד זה להיות לעיתים 
קרובות לא צייתן" נוכל לפעול עם הילד חסר המשמעת 
בדרכים חינוכיות ולא ח"ו "בפעולות תגמול" על חוסר 
ציות שאמור להגיע בקלות, כי הציות של הילד אכן 

מגיע בשבירת רצונותיו.

קשוט עצמך תחילה

תענו לי אתם הורים יקרים: "את/אתה באמצע שיחת 
טלפון חשובה, באמצע האיפור לחתונה, מתחת למכונת 
הכביסה באמצע התיקון, או מאה התעסקויות חשובות 
אחרות, ובן הזוג שלכם קורא לכם להוריד את פח 

האשפה, מה תהיה התגובה שלכם?!...

מי שענה שהוא יעזוב מיד הכול וילך להוריד את הפח, 
הוא -או שקרן או מדומיין. מבין ההורים המנומסים, 
התגובה תהיה- רגע, עוד מעט, אחרי שאסיים את ה..., 

ועוד הרבה תירוצים מתירוצים שונים. 

אצל הפחות מנומסים התגובה תהיה- מה את/
אתה לא רואה שאני באמצע שיחה, שאני 

מתקן את, שאני מתאפרת או...

עכשיו נחשוב! אם אנחנו לא מבצעים 
את המשימה מיד, כי אנחנו עסוקים, 
איך אנחנו יכולים לדרוש זאת מהילד??? 
מה, שיחת טלפון יותר חשובה ממשחק 

בפליימוביל או מרכיבה על אופניים???

תהליך לביצוע 

חכמינו הקדושים למדו אותנו: "סוף מעשה במחשבה 
תחילה" עלינו לחשוב טוב טוב לפני כל "פקודה" מה 
הסיכויים שלילד יהיה קל לבצע אותה, ואחר כך לדרוש 
מהילד. רגע, רגע, עוד לא סיימתי, זו לא כל ההוראה. 
אני בהחלט לא אומר שאסור לנו לדרוש מהילד לבצע 
את רצוננו. אדרבה זה אומר- שכאשר הילד שלנו אינו 
צייתן ואינו עושה את רצוננו, ואנו רוצים לשנות את 
התנהגותו, לא תמיד הוא האובייקט הראשון לחינוך. 
עלינו להבין שיש כאן תהליך לביצוע. במקרה זה של 
"חינוך בשלב מאוחר" עלינו לחנך את עצמנו, לדרוש 
מה שהילד יכול לעשות בשלב זה. ולחנך את הילד 
בדרכי נועם ועל ידי עידוד מתמיד לעשות את רצוננו גם 
כשזה כרגע,  מתנגש ברצונותיו. נזכיר שוב, שאנחנו לא 
מדברים על "מילוי משימות" שמוגדרות מראש וקבענו 
אותם כחוק בבית, שהם נושא אחר לגמרי. אלא אנחנו 

מדברים על דרישה לציות. 

אי ציות מתוך חוסר יכולת לציית 

אנו ממשיכים לסוג השני של אי ציות. נשתף ונבין 
את הסיבות, בנוגע לחוסר ציות של הילד: "מתוך חוסר 

יכולת לציית". 

ילדכם עלול לא לציית לכם, אם תדרשו ממנו משהו 
שאינו יכול לעמוד בו, בגלל גילו, טבעו, יכולתו, או מסיבות 
אחרות. לדוגמא: כאשר אנחנו עולים במעלית, אנחנו 
רואים שלט ברור שכתוב בו: "משקל הנוסעים המקסימלי 
הוא עד 400 קילוגרם. אין לעבור את המשקל המצוין". 

מהי הסיבה?! התשובה פשוטה: אם נעמיס על המעלית 
יותר מיכולתה, היא לא תעלה, אלא אדרבה, עלולה 
היא להתקלקל. כך עלינו לדעת, שלכל אדם יש כוח 
סבל מוגבל ואסור לנו ללחוץ אותו יותר מיכולתו ואפילו 
לדברים חיוביים. על אחת כמה וכמה בילד קטן, שהוא 

מוגבל ביכולת הנפשית והגופנית שלו גם יחד.

בנוסף, קושי בביטוי הקושי

נוסף לכך, הילד אינו יודע לבטא את הקושי בציות, או 
את הבעיה שהוא נמצא בה, שגורמת לו לסרב. 

דהיינו, אדם מבוגר יכול להבחין במקור הבעיה, שהיא 
אי-יכולת לעמוד באתגר/סטנדרט שהוצב בפניו משום 
שהוא מעל לכוחו/יכולתו וממילא הוא ידע להביע זאת. 
לעומת זאת, הילד לא יוכל להבחין שהוא מוגבל ביחס 
לדרישה, וכיון שאינו יודע לבטא זאת, הוא יגיב בצורה 
בלתי מזהה את בעייתו ויותר גרוע - כאשר הוא עצמו 
אינו מודע שזה נובע מחוסר יכולת, הוא מפתח רגשי 
נחיתות כמו: נכשלתי, לא הולך לי, אף פעם אני לא 
מצליח, ההורים שלי לא מרוצים ממני ועוד. לנו כמבוגרים, 
קצת קשה להבין את בעיית התקשורת הזו של הילד: 
מה הבעיה?! קשה לך עם הדרישות שלנו, תספר, תגיד, 
אבל הילד אינו יכול, מאחר ויכולות הזיהוי והתקשור 

שלו הם עדיין לא מפותחות. 

יש לי דוגמה מצויינת לכך, אבל תקראו אותה בע"ה 
בשבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בבא מתחזה התקשר לאחד הצלמים שיצלם 
אותו בהדלקת נרות חנוכה, אבל הצלם אמר לו 
שהוא תפוס בחסידויות אחרות, הבבא סיכם 
תמונה  ויעשו  חנוכה  אחרי  יום  שיבוא  איתו 
בכאילו, הצלם מגיע והבבא בא להדליק את 
הנרות, פתאום הנר נפל אז הבבא התכופף 
להרים. אמר לו הצלם חכה רגע עם הנר על 

הרצפה נעשה תמונה גם לבדיקת חמץ.

העלון מוקדש ל
אליעזר שלמה בן רינה
להצלחה ושלום בית

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
כך הוסרה המכה השלישית

שלום שמי שירה ואני בת 10, רציתי לספר לכם סיפור 
אמיתי שאולי מציק לעוד ילדים, וזה ממש לא נעים 
לחוש את זה ואפילו לדבר על זה. אבל כדי לעזור לכם 

אז אשתף אתכם בעצה ופתרון מושלם ופשוט מאד 

יום אחד התחלתי לגרד בראש, הרגשתי משהו חזק 
וכואב, התעלמתי. במהלך היום כשדברתי עם אימא לא 

אמרתי לה זאת. היא ראתה אותי מגרדת בלי 
הפסקה, ושאלה "מה קרה?" אמרתי לה שזה 

סתם משהו מציק... כי התביישתי מאוד. 

מה  את  ומצאה  בדקה  אימא 
שנקרא "המכה השלישית", נו בטח 
אתם מנחשים לבד. נכון צדקתם: 

היא- הכוונה  השלישית  המכשה 
כינים וביצי כינים. (סליחה מכבודם של 

הקוראים על חוסר הנעימות).

אמא ממש נחרדה. מייד עשתה לי חפיפה מיוחדת 
עם תכשירים וניקתה את שערי היטב. בבדיקה שאחריכן 

היה נראה שהראש כבר נקי. 

אחרי כמה ימים המשכתי שוב לגרד, המכה השלישית 
רק הלכה והתרבתה אצלי בראש. הכינים והביצים 
הלכו והתרבו, אימא שוב במסירות השתמשה בתכשיר 
והפעם קנתה תכשיר אחר ואולי חזק יותר אחר, אבל 
גם זה לא עזר. השיער שלי היה "מפוצץ" בכינים ובביצי 
כינים והתביישתי מאוד, עד כדי כך שנהייתי עצובה 

מזה וזה גירד לי כל היום ואפילו מתוך שינה אימא 
סיפרה שגירדתי. עד שכמעט הרמנו ידיים! אימא אפילו 
מתוך ייאוש כבר חשבה לספר אותי ולגזור את שיערי, 
וממש התחלתי לבכות ופה החלה נקודת המפנה. לא 
הייתי מסוגלת לחשוב שאהיה עם שיער קצר. החלטתי 
להשתמש בעצה שידעתי ולמדתי אבל משום מה לא 

מימשתי... 

לקחתי מחברת והתחלתי לכתוב תודות והודאות 
ביצי  ועל  הכינים  על  "תודה   – העולם  לבורא 
הכינים, ותודה שזה לא נעים לי ותודה שזה 
מגרד וממש לא נעים, מבייש ומציק". גם 
התבודדתי  והתפללתי על זה המון 
ובקשתי עזרה מבורא עולם שיעזור לי 
ויסיר ממני את הדבר הלא נעים הזה. 
אימי הצטרפה אלי ועזרה לי בתפילות 
ותודות. הבנו שזה ייסורים שצריך להודות 
עליהם ולקבל אותם באהבה. הבטחנו להשם 
יתברך שאם זה יעלם, אספר את הנס!  והישועה 
הגיעה! יום אחד הלכנו לסופר פארם ואחד הרוקחים 
הציע פתרון, למרוח שמן זית שחונק את הכינים ומשמיד 
את הביצים. אימא עשתה לי חפיפה מיוחדת ותוך כדי 
התפללנו לשם יתברך שיעזור וישמיד את כל הכינים 
והביצים אחת ולתמיד! וראו זה פלא, אמרתי תודה 
ונושעתי, כל הכינים והביצים נעלמו! המכה השלישית 
נעלמה ולא הייתה! הנה, הבטחתי להשם יתברך ואני 

גם מקיימת – מספרת לכם את נס התודה שלי.

אמרתי תודה והתנקיתי לגמרי!

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

שהוא  חמור  בפרשתינו:  היכן 
נשיא. בן חמור שהוא פרד.

תשובה פרשת תולדות: 'ויהי עשו בן ארבעים שנה ויקח אשה 
את יהודית בת בארי החתי'. על עשו נאמר 'ורב יעבוד צעיר'. 'בא 
אחיך במרמה ויקח ברכתך' ובאונקלוס 'על אחוך בחכמתא...'. רבקה 
אמרה ליעקב 'קום ברח לך אל לבן אחי חרנה, וישבת עמו ימים 

אחדים', למעשה יעקב היה בבית לבן עשרים שנה. 

הזוכה: דניאל פ. בני ברק.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת תולדות: יוסי פ. ביתר עילית.

מדור ילדים
שעשועון מגוון



יש קיצור דרך!
הוא הביט בי בעיניים אומללות, ותאמת- כבר לא יישרתי מבט. 
כמה אתה יכול לראות סבל? רק השבוע הקשבתי שעתיים 
את עלילות השידוכים + פוסט קורונה שלו. מה אני כבר יכול 

לחדש לו?

ומה הוא כבר יכול לחדש לי? חוץ מעוד פגישה לא מוצלחת 
במיוחד...

חשבתי רגע לפני שפניתי אליו, השתדלתי 
שארשת פני תהיה שמחה יותר- כמי שמצא 

פתרון לבעיה. אז פשוט התחלתי כך:

שלי  (העיניים  אותך,  פוגש  שאני  "טוב 
נצצו) תשמע, אני מכיר שיטה חדשה וקלה, 
מבטיח- אתה מוצא את השידוך תוך שבוע, 

ובלי הגזמות"

הוא היה מסוקרן, אורו עיניו- "מה זה" שאל.

אתה הולך לחוף הים, עומד על רגל אחת 
במשך שעה עד שעתיים- אתה חוזר הבייתה 
והשידוך שלך אמור להגיע תוך יום או יומיים, 

עד שאתם סוגרים- עוד שבוע.. בקיצור תוך כמה ימים אתה 
"מסודר".

תוך כדי שטף הדיבור שלי אני רואה את החיוך שלו הולך 
ואוזל מפניו, ואז באה השאלה- "תגיד זה בדיחה או מה בדיוק, 

אתה עושה ממני צחוק?"

"נו- מה אתה חושב- ברור שבדיחה, אבל איך אתה חושב 
למצוא את הזיווג בלי לצאת מאזור הנוחות? הרי כל דבר שאתה 

רוצה כמובן אחרי שהקדמת תפילה, אתה צריך להשתדל - אם 
נגיד להשם- זושא רעב, האוכל לא ידפוק בדלת, אנחנו לא 

בדרגה הזאת.חד משמעית- אין קיצורי דרכים!"

השיחה איתו הייתה עוד נמשכת שעות ארוכות. אבל, את 
המסר שלי אתם חייבים להבין- הרי כולם יודעים שצריך לעשר 

כדי להתעשר ואדם לעמל יולד וכסף קל הוא בסוף כבד.

רק נשים לב- כמה פעמים בחיים אנחנו 
מחפשים את הקלות והנוחות. היינו בטוחים- 
אחרי שיהיה לנו מכונת כביסה, ולא נכבס 
ביד- החיים יהיו שונים, המכונת כביסה הגיעה 
ואפילו המדיח כלים עכשיו חושבים כבר על 
מכונית מעופפת- כדי שלא נתקע בפקק 
ואפילו שנעלמת בסיום הנסיעה כי כמה טוב 
בלי לחפש חניה, ואנחנו לא מבינים שאין 

מנוס, אלא לעמל נולדנו!

וגם אם נראה לכם ש- הנה ההוא קיבל זיווג 
בקלות... אז תדעו – הייתה סבתא ששפכה 
דמעות כמים לבורא העולם והנכד היום אוכל 

מהפירות.

אז לפני שאתה בוכה שוב על הישועה, תחשוב קודם- מה 
אתה מוכן לתת מעצמך?

וכמעט שכחתי- לגבי הבחור עם השידוך- אז בראש חודש 
כסלו (תשפ"א) הוא סגר וורט, לא לפני שנתן את מעשרותיו 

קבע למוסדות "חוט של חסד".

תודה ל- ש. ל. על הסיפור המחזק.

מצמיח
ישועה

סיפורי ישועות
על
זורעי צדקות

נושעת על ידי 
נתינת צדקה?

ספר לנו,
סיפורך יפורסם
ותזוכה בפרס

יש לך ספור ישועה 
לספר לנו? 
תשלח לנו ותפורסם
al5308000@gmail.com
02-5812252



איך לא נפגעים מהבעל? מה עושים עם בן זוג שכל היום על המחשב? ואיך 
יתכן שר' נתן מבקש מה' מחילה אם חטאיו כבר נמחלו?

שאלה: רבי נתן מברסלב בספרו 'ליקוטי תפילות' 
מבקש כמה פעמים מה' יתברך על מחילת חטאים 

עוונות ופשעים. 

שאלתי היא, כבוד הרב לימד אותנו שביום שאדם 
זוכה לעשות בו שעה התבודדות, באותו היום נמחלו 
לו כל עוונותיו. אם כן, איך יתכן שר' נתן מברסלב, 
שבוודאי עשה לפחות שעה התבודדות מידי יום, 

יבקש על מחילת עוונות?

תשובה: רבי נתן מברסלב, כשהוא כתב את ה'ליקוטי 
תפילות' הוא לא כתב אותו רק לעצמו הוא כתב אותו 
גם בשביל כלל ישראל. הכרתי פעם איזה יהודי פשוט, 
הוא לא היה חסיד ברסלב, רק שמאוד הוא התחבר 
לספר 'ליקוטי תפילות' של רבי נתן, והוא לא עשה שעה 

התבודדות, אבל הוא היה מתמיד בספר הזה מאוד.

וכל הבנים שלו, כולם חזרו בתשובה והתקרבו לרבנו 
נחמן מברסלב.

אז זו תשובה ראשונה, שר' נתן כתב את התפילות 
הללו בשביל כלל ישראל, בפרט בשביל אלו שעדיין 

לא זוכים לעשות שעה התבודדות מידי יום.

תשובה שניה – גם אנחנו, שזוכים לעשות בכל יום 
שעה התבודדות וכו', זה לא פוטר אותנו מלבקש על 
מחילת עוונות. וכי אנחנו לא מבקשים ביום הכיפורים 
על מחילת עוונות כמה וכמה פעמים? ובכל יום אנחנו 
אומרים תחנון אחרי תפילת העמידה וכו'. יש הרבה 
הזדמנויות ומצבים שאומרים בהם וידוי דברים. ולכן 

זו לא סתירה.

גם שה' יתברך מחל לך את העוון, בכל פעם שאתה 
מבקש סליחה פעם נוספת, אתה נכנס למצב של טהרה, 
באופן שאם תבקש מספיק פעמים סליחה, אפילו 
הרשימו של העבירה נמחק עד שלא נשאר ממנה זכר.

גם לפעמים המצפון של האדם מייסר אותו. אפילו 
שה' יתברך מחל לו כבר ממזמן על העוון שהוא עשה, 
אבל הוא בעצמו מתייסר עם המחשבה שהוא עבר על 
רצון ה' יתברך. ולכן בכל פעם כשהוא מבקש סליחה, 

זה מקל מעליו את הצער.

לכן אין בזה שום סתירה, גם אחרי שה' יתברך מחל 
לאדם יש מצבים שבהם ממשיכים לבקש סליחה. תתן 

חיוך ותמשיך לבקש סליחה.

שאלה: לפעמים בעלי אומר משפט פוגע, ואני ב"ה 
תלמידה של הרב, מתחזקת באמונה ומשתדלת 
להאמין שהכל זה מה' יתברך והכל לטובה. אע"פ 
כן הלב שלי לא איתי ותוך דקה יורדות לי דמעות. 
אני נפגעת והקשר שלי עם בעלי נפגם. מה הפתרון 

והעצה?

תשובה: קודם כל, זו דרגה גבוהה מאוד מאוד, שאדם 
יפגעו בו והוא לא יפגע, בפרט בעל ואישה. אני בטוח 
שאם מישהי אחרת או מישהו אחר היה פוגע בך את 
לא היית בוכה. ואני בטוח בזה! שאת לא היית בוכה 
ולא היית מצטערת. אבל מהבעל הפגיעה היא הרבה 

יותר קשה. לכן את צריכה להתפלל שבעלך ילמד את 
הספר 'בגן השלום', טוב טוב, ושיזכה לחיות את הספר 
'בגן השלום', ויזכה גם הוא להתקרב ולחזור בתשובה.

ולכן זו לטובה גדולה כל מה שעובר עליך עם בעלך. כי 
הרי, תתבונני, אם היה לך טוב איתו לא היית מתפללת 
עליו שיחזור בתשובה. את היית מתקדמת ברוחניות 
ומשאירה את בעלך מאחור כשהוא רחוק לגמרי. לכן 
משמיים נותנים לך להרגיש צער כדי שתתחזקי להתפלל 
על בעלך. האר"י זצ"ל כתב שהנשים בדור האחרון באו 

לעולם רק על מנת לתקן את הבעלים שלהן.

לכן עיקר העבודה שלך זה לסייע בידי בעלך להגיע 
אל התיקון שלו. תתני חיוך ותקדישי עליו תפילות שילמד 
את הספר 'בגן האמונה' ו'בגן השלום', ויעשה שעה 
התבודדות בכל יום, ושיזכה גם הוא להתחיל לחיות 

חיים טובים באמת.

שאלה: בעלי מסתגר רוב היום בחדר עם המחשב 
ואני לא יודעת מה לעשות ואיך לגרום לו להפסיק. 
רציתי לדעת ממה זה נובע והאם יש פתרון שלא 

יהרוס לנו את השלום בית?

תשובה: את בצער ואני בצער כפול ממש... איזה צער...

כי זו התמכרות. מומחים בדור הזה קבעו שההתמכרות 
הקשה ביותר, יותר מסמים מהימורים, משתיה חריפה 

ומכל סוגי ההתמכרויות, זה המחשב והאינטרנט.

לכן עליך לדעת שבעלך נמצא במצב קשה מאוד.

דבר ראשון העצה היא שתעשי את החוק של התודה, 
רבע שעה להודות לה' על הייסורים שיש לך מכך שבעלך 
דבוק למחשב במקום להיות דבוק בה' ולהקדיש זמן 
לאישה ולילדים. ולומר 8 פעמים מזמור לתורה אחר כך.

ועוד רבע שעה את צריכה להתחנן לה' יתברך שירחם 
על בעלך ויחזיר אותו בתשובה.

אין מה לעשות, אנחנו לא 'נמרח' את הדברים ולא 
נייפה אותם, אנחנו רוצים שאנשים יתעוררו! בעלך 
אמנם נקרא שומר תורה ומצוות אבל הוא צריך לעשות 
תשובה. אני שואל, אדם שמצער את אשתו, יש לך 

עבריין גדול ממנו?  

למעשה המכשירים האלו הם דבר פסול, וצריכים 
לראות איך להתרחק מהם בכל דרך אפשרית. גדולי 
ישראל יצאו בקריאות והוראות על גודל הסכנה והחומרה. 

אדם רוצה ללמוד תורה? יש ספרים. גם יש לך שיעורים 
בקו האמונה שהוא קו נקי לגמרי, יש ב"ה הרבה קוים. יש 
אלפים של שיעורים מוקלטים. אין צורך להיכנס למקומות 
לא נקיים כדי ללמוד ולהתחזק. בנוגע להתמכרות, ה' 
ירחם ויעזור ויזכה אותו להתקרב לדרך של התפילה 
וההתבודדות, כי בלי זה הוא יכול פשוט לשכוח מתשובה. 
אי אפשר לחזור בתשובה בלי תפילה, כי בלי תפילה 
פירושו בלי ה', ובלי ה' איך יתכן לחזור בתשובה? לכן 
אני מברך אותך שתזכי לעשות בכל יום את החוק של 
התודה ובע"ה תזכי לראות נס  ובעלך יתקרב לאמת, 
יתרחק מכל המכשירים ויחזור בתשובה שלמה בלי 

שום ייסורים אמן כן יהי רצון.

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221



רבינו דב בער המגיד הגדול נולד בשנת ה' תס"ד, לאביו הקדוש ר' 

אברהם אשר שימש כמלמד בעירו לוקאטש. משחר נעוריו אפשר 

היה להכיר כי לגדולות נוצר, מינקותו הבחינו בזוהר פניו התמימים, 

וכשהיה עדין ילד קטן נכנס בלבו זכרון יום המיתה, והחל לחפש 

אחר התכלית , יראת שמים היתה שפוכה על פניו העדינות, ניכר 

היה שהוא בעל מחשבה המחפש את האמת, ועקב כך משך אליו 

את חיבתם של רואיו שהיו משתעשעים עמו. 

היה לומד תורה מתוך מסירות נפש עקב עניות ששרה אצלו, 

ולעולם לא התלונן על עניותו, אך באחד הפעמים שאשתו 

הראתה לו את מראה ילדיו ומחסורם אשר אפי' פרוסת 

לחם לשלוח עמם לחיידר אין, נאנח הוא, מיד שמע 

בת קול משמים שאיבד את חלקו בעוה"ב, מיד 

התחזק ואמר עתה אזכה לעבוד את השי"ת 

אך ורק לעשות  נחת רוח לו יתברך, באותה 

שעה שמע שוב בת קול שהוחזר לו חלקו 

בעוה"ב. בפעם אחרת כשנאנח על מצב ילדיו 

הרגיש את הקטרוג שנעשה בשמיים, מיד גזר על עצמו 

גלות, וכך היה מכתת את רגליו מעירה לעירה ומעוררם 

לאבינו שבשמים, וכך נחלה ברגליו עד שלא יכל כבר לכתת 

את רגליו, הבעל שם טוב שהתגעגע מאד לנשמה זו, שלח לו כמה 

פעמים עם תלמידיו שיבוא אליו וימצא תרופה, וכן פעם שלח לו 

דרך רבו, הפני יהושע, שאם רוצה הוא תרופה לרגליו שיבוא אליו. 

כשהגיע בפעם הראשונה שאלו הבעש"ט האם יודע הוא ללמוד, 

השיבו הן, שאלו האם יש לכם ידיעות בחכמת הקבלה, השיבו הן, 

פתח הבעש"ט בספר עץ חיים וביקשו שיפרש, רבי דוב פירש 

את המאמר אמר לו הבעש"ט אין זה הפשט, לאחר מכן פירשו 

הבעש"ט, והראה לו שבמאמר הנ"ל ישנם כמה שמות מלאכים, ומיד 

התמלא  הבית כולו אורה, ואש היתה מלהטת סביבותיו, וראו בחוש 

את המלאכים הנזכרים, אז אמר לו הבעש"ט אמת שהפשט כמו 

שאמרתם, אבל הלימוד שלכם היה בלי נשמה, תיכף ומיד ציוה ר' 

דוב המגיד את המשרת לנסוע לביתו והוא נשאר שם אצל הבעש"ט 

זלה"ה ולמד אצלו חכמות גדולות ועמוקות. העיד עליו תלמידו רבי 

זאב מז'יטומיר, כשפתח את פי קדשו לדבר דברי תורה, היה נראה 

לעין כל, כאילו אינו בזה העולם כלל ושכינה מדברת מתוך גרונו. 

כשנשאל האדמו"ר בעל התניא זי"ע ע"י נכדו הצמח צדק מה ראה 

אצל המגיד, ענה לו: ראיתי אצלו את כל האמור בגמרא (סוכה כ"ח) 

על רבי יוחנן בן זכאי. עוד סיפר בעל התניא שפעם הפסיק באמצע 

מלומר תורה וראה שנכנס איש אחד מלובש כשאר האדם, ודיברו 

זה עם זה כחצי שעה, והאיש היה האריז"ל. רבו הבעש"ט 

העריצו מאד ומסופר כי באחד הפעמים שנפרד מרבו 

בירך אותו הבעש"ט, ואחר כך הרכין הבעש"ט את 

ראשו שיברכו ולא רצה, לקח הבעש"ט את ידו 

של המגיד ונתן על ראשו, ובירד אותו המגיד, 

כפי שהזכרנו לעיל שסבל רבות ברגליו, 

ולפיכך לא יכל לטבול, והעיד עליו הבעש"ט 

הק' כי אילו היה באפשרותו לטבול היה מכניס 

בקרב כל ישראל הרהורי תשובה. עד אשר היה 

מביא את הגאולה.

מאות תלמידים העמיד המגיד הק', ומהם יתד להפצת 

החסידות ברוסיה, פולין, גליציה, אונגריה, על ידי קדושי עליון אלו 

שקיבלו תורה מפיו הקדוש, מהם,  בעל ה"תניא", בעל הפלאה, ר' 

שמעלקע מניקלשבורג, בעל הקדושת הלוי, ר' לוי יצחק מברדיטשוב, 

המגיד מקוז'ניץ, האחים הקדושים, רבי אלימלך מליז'נסק, ורבי 

זוסיא מאניפולי, רבי אהרון הגדול מקרלין, רבי נחום מטשרנוביל,

כשנפטר רבינו הבעש"ט וההנהגה עברה לרבינו המגיד ממעזריטש, 

הגיע גם כן רעו בעל התולדות יעקב יוסף למזריטש,כשנפרד ממנו 

התבטא: כי השכינה הק' נטלה עמה את מקלה ואת תרמילה 

ונדדה ממעז'יבוז' למעזריטש. נפטר בשנת ה' תקל"ב י"ט כסליו 

והוא בן ששים ושמונה, אוהל ציונו הק' בבית הקברות באניפולי 

זכותו תעמוד לעד לנו אמן.

להקדים תרופה למכה

שככל  והוא,  חשוב,  כלל  ישנו  התפילה,  בעניין   
שמקדימים את התפילה יותר, כך יותר קל לפעול, 
ובמקרה שלנו: קל יותר להשפיע על הצלחת הילדים, 
כמו שאומרים: להקדים תרופה למכה. שהרי ראינו שאמו 
של רבי יהושע בן חנניה, ואמו של רבי נחמן מברסלב, 

הקדימו להתפלל על ילדיהם עוד בהיותם בבטן 
או בעריסה. ככל שהתפילה נעשית בשלב 

מוקדם יותר, כך נמנעים ונחסכים כל מיני 
קשיים העלולים לצוץ בהמשך .

לדוגמא: לפני שהילד עוד נולד, צריך 
להתפלל שתמשך לילד נשמה קדושה, 

ולהאריך בתפילות על רוחניות של הילד, 
כמובן גם על בריאותו, והתפילות יעשו בקלות 

פירות. אבל אחרי שהילד נולד, חלק גדול מאותם 
דברים קשה לשנותם, כי אחרי שכבר נמשכה הנשמה, 

והתחיל להתרקם העובר וכד', אזי צריכים שנוי הטבע 
בשביל לשנות את מה שכבר נמצא בבטן...

וכן הלאה – בזמן ההריון עדין קל יותר לפעל בתפילה, 
וגם ישנם הרבה דברים שעדין שייך להתפלל עליהם, 
שיהיה הילד בריא ובעל מדות טובות וכד', אבל אחרי 

שיוולד קשה יהיה לשנות את המציאות שכבר ישנה.

כל שכן שאחרי שכבר הילד גדל, וכבר יש לו נטיות 
אלו ואחרות, או שיש לו איזו בעיה או קושי, שאז כבר 
קשה הרבה יותר לשנות את הקיים על ידי התפילה, ואם 
היו מקדימים להתפלל על כך, היו חוסכים את כל אותן 
הבעיות. וזה דומה לאילן, שבהתחלה, כשרק שותלים 
אותו, ודאי קל להשגיח שיגדל ישר, ואף אם הוא נוטה 
להתעקם, כל זמן שהוא רך עוד אפשר לישר אותו 
בקלות יחסית, אבל אחרי שהוא כבר אילן גדול 
והוא גדל עקם, אזי קשה מאד לישר אותו.
אך אין שום יאוש בעולם כלל! על ידי 
תפילה אף פעם לא מאוחר. כי אף על 
פי שהטבע מחייב כן, התפילה משנה 
את הטבע! לכן, בכל זמן ובכל מצב 

מועילה התפילה.

הכלל הוא, שעל ידי התפילה האדם מצייר 
את כל מהלך חייו, וכל אחד מבין שיותר קל לצייר 
על דף חלק, מאשר לנסות ולשנות דבר המצויר כבר. 
כך גם בחיים, לפני שהדבר יצא לפועל, קל לציר אותו 
כפי שרוצים, אולם אחרי שיצא כבר אל הפועל – אמנם 
אפשרי לשנותו על ידי ריבוי תפלות – אבל זה הרבה יותר 
קשה. לכן כל אחד מההורים צריך להתחיל להתפלל 
על כל עניין כמה שיותר מוקדם, ובזה הוא חוסך לעצמו 
המון קשיים ובעיות בהמשך הדרך. ובאמת עוד לפני 
שמתחתנים, צריכים כבר להתפלל על הכל: שיהיה זווג 

טוב, שיהיה שלום בית, שיזכו לגדל ביחד ילדים טובים 
שיהיו צדיקים וכד'. אם יחכו להתפלל רק כאשר כבר 
תתעורר בעיה או קושי, אזי צריך לעבוד קשה מאד 
לשנות את הקיים. על זה נאמר: איזהו חכם? הרואה 
את הנולד, שלכן הוא מקדים תפילות רבות תמיד, ולא 
כמו העצלנים, שדוחים את התפילה בטענה ש -"יהיה 
בסדר, אנחנו סומכים על ה'". כי בוודאי טוב שסומכים 
על ה', אבל ה' טבע בעולמו חוק, שעל ידי תפילות בונים 
דברים, ועל ידי תפילות קונים דברים, משפרים דברים, 

משנים, מונעים וכו'.

עברו דרכי כבר כמה וכמה מקרים שבאו אלי עם 
ילד שהוא כבר אחרי הקלקול... כאלה שהיו כבר עם 
כדורי "ריטלין", כאלה שיצאו מהמסגרת, ועוד. לכולם 
אמרתי שאם רק יקדישו בכל יום עשר דקות לתפלה 
על הילד, הם יראו ניסים - והם אכן ראו ניסים! הם 
באו וסיפרו לי שהילד כבר לא צריך כדורים, כבר חזר 
למסגרת, השתפר בלמודים וכו'. וזו נקודה מחזקת מאד, 
לדעת שהתפילה פועלת אפילו אחרי שכבר נעשה 
הקלקול, וכל שכן כשמתפללים כל יום על הילדים, עוד 
לפני שמתעוררות הבעיות, שבוודאי זה פועל נפלאות 
לגידול הילדים. לכן, המסקנה המתבקשת מפרק זה 
היא, שצריכים לקבל "חוק ולא יעבור", כל יום להתפלל 
עשר דקות על הילדים, להודות על כל הטוב והנחת 

מהם, ולבקש על ההוה ועל העתיד.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

ר' דב בער המגיד הגדול 
ממעזריטש זיע"א
י"ט כסליו

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א



"הכל בזכות אביך"

"אתה בנו של פלוני?" התפעל רבי צבי 
פסח. "אם כן, מגיעה לך המלצה מיוחדת. 
המלצה כזו לא כותבים כלאחר יד...".  

יחס כזה על מה ולמה?

'הכי טוב להגיע לבית הכנסת של הרב לאחר תפילת 
שחרית כוותיקין', חשב לעצמו היהודי. 'אז אוכל לבקש 

מהרב לכתוב המלצה עבורי'. 

למחרת בבוקר התייצב האיש בפתח בית הכנסת בו 
התפלל רבה של ירושלים, הגאון רבי צבי פסח פראנק 
(כא בכסלו יום פטירתו). לאחר התפילה ניגש היהודי 
אל הרב, הציג את עצמו בשמו ובשם אביו וביקש מהרב 

פראנק המלצה. 

"אתה בנו של פלוני?" התפעל רבי צבי פסח. "אם כן, 
מגיעה לך המלצה מיוחדת. המלצה כזו לא כותבים 

כלאחר יד. בוא נא עמי אל ביתי". 

מה היה כל כך מיוחד באביו של אותו יהודי? 

הרב פראנק לא טרח לספר לבן מה היו מעשיו של 
אביו, אך מזכירו של רבי צבי פסח - סיפר גם סיפר. 

***

בבוקר אחד הזדעזע המזכיר לגלות על שולחן הרב 
מכתב ששלח אחד מיהודי ירושלים, מכתב רצוף השגות 
על מספר עניינים שלדעת הכותב לא נהג בהם רבי 
צבי פסח כשורה. היהודי שהרגיש מספיק בנוח להעיר 
לרבה של ירושלים, התבטא במכתב בהטפות מוסר 

חמורות ולא חסך את שבט לשונו מרבי צבי פסח...

ברגע הראשון רצה המזכיר להשליך את המכתב 
לאשפה. אולם החליט להראותו לרבי צבי פסח, כדי 
שיראה עד היכן מגיעה חוצפתם של אנשים. לא די 
שמערערים הם על אודות החלטות רב העיר שנודע 
בגדולתו בתורה, אלא עוד הם מרגישים בנוח להטיף 

לו מוסר. 

להפתעתו של המזכיר, נטל רבי צבי פסח את המכתב 
וטמן אותו במגירת שולחנו. 

אחת לכמה ימים הוציא רבי צבי פסח את המכתב 
הגדוש דברי תוכחה, פתח אותו וקרא בו בתשומת לב. 

שנים חלפו. באחד הימים בעת שנסע רבי צבי פסח עם 

מונית 
ך  ר ו צ ל

ראו  כלשהו, 
ה  י ו ו ל עוברת. בדרכם 

פסח  צבי  רבי  ג ביקש  ה נ ה מ
החלון  את  פתח  והתעניין אצל אחד לעצור, 

המלווים מי הוא הנפטר. 

הנפטר היה לא אחר מאשר משגר המכתב שהעז 
להוכיח את רבה של ירושלים.

שמע זאת רבי צבי פסח, שילם לנהג המונית את 
שכרו, ירד מהרכב והצטרף למלווי המיטה כשהוא צועד 

עימם כברת דרך... 

כעת, הגיע בנו של האיש לבקש המלצה מרבי צבי 
פסח, ונענה שאין מעניקים המלצה כזו כלאחר יד. היהודי 
התלווה לרבה של ירושלים לביתו, שם להפתעתו, 
במקום שישב הרב ויכתוב עבורו המלצה, נערך השולחן 

לארוחת בוקר מזמינה. 

הרב התעקש שהאורח יצטרף אליו ויסעד עמו. 

האורח נטל את ידיו וישב לארוחת בוקר עם רבה של 
ירושלים, כשאינו מבין מדוע מגיע לו כל הכבוד הזה. 
רבי צבי פסח מצידו, לא הזכיר את עניין ההמלצה. הוא 
היה שקוע כולו במצוות הכנסת אורחים וקשר שיחה 

לבבית עם אורחו. 

לאחר ברכת המזון התיישב רבי צבי פסח וכתב לאורח 
המלצה לבבית ומיוחדת מאוד. לפני שקם האורח לצאת, 
ראה רבי צבי פסח את אותות הפליאה על פניו, והחליט 
להסביר לו מדוע הוא יוצא מגדרו עבורו: "הכל בזכות 

אביך", אמר לאורח. 

האורח - שככל הנראה לא ידע על המכתב - עדיין 
לא הבין כיצד אביו 'מחותן' פה בסיפור. ואז הפטיר רבי 
צבי פסח בענוותנות: "הכרתי את אביך היטב. יודע אני 
שכל מעשיו היו לשם שמים"... ולכן טרח לכבד את בנו, 
הגם שהאב חלק עליו בתקיפות רבה ואף העז להוכיחו 

בדברים קשים...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בריאת העולם כותב רבי נחמן היא כדי לגלות את 
הרחמנות של ה'. כל השפע יורד בחסד וברחמים 
ומגלה את הרחמנות של ה'. אבל השלימות של 
התכלית של הבריאה היא שהחסד והרחמנות יתגלו 
דרך הנבראים, בני האדם. כי העולם כולו אמנם מלא 
חסדים, עולם חסד ייבנה – אבל אם נזר הבריאה 
מתנהג באטימות וכל שכן באכזריות – זו ההסתרה 
הגדולה ביותר על הרחמנות של הבורא. העולם כולו 
מתרחק מתכליתו וממילא אין סיבה להשפיע ולקיים 
את העולם. אך כאשר האדם הולך בדרכי הבורא 
ומנהג ברחמנות – זה הגילוי הגדול ביותר לרחמים 
של הבורא, כל הבריאה כולה ממלאת את תפקידה 
וייעודה וזוכה להיות כלי לקבלת השפעות עצומות 

של רחמים וחסדים בכל התחומים.

הגיבור הרחמן

ואפשר לומר שזו הייתה כוונת יעקב אבינו בדורון 
ששלח לעשיו אחיו ובהתרפסות הגדולה שהתרפס 
בפניו והצליח לעורר בכך את רחמיו. הרי יעקב אבינו 
היה גיבור חיל. הוא היה יכול לגלול אבן ענקית כמסיר 
פקק מבקבוק. הוא הצליח לגבור על מלאך. לצדו 
עמד צבא של מלאכים. שניים מבניו יכלו להרוג 
עיר שלימה בהיותם נערים בני שלוש עשרה. רש"י 
אומר שהוא פחד להיהרג אבל גם פחד להרוג. הוא 
כנראה פחד יותר להרוג שזה היה מסתבר יותר 
שיקרה. מן הסתם לא רצה לצער את אביו. אבל 
יש כאן בעיקר התנהגות של מאמין גדול, שמבין 
שגם אם בכוחו להתמודד עם הצרה "בעצמו", אבל 
זו לא התכלית של הצרה. מי ששלח את הצרה זה 
הבורא, והבורא לא רוצה שתראה לו כמה אתה חזק 
וכמה אתה יודע להתמודד ולהילחם, הבורא רוצה 
משהו אחר. אם יש דין קשה שזה בחינת עשיו הוא 
אדום שזה תוקף הדינים כמובא בספרי החסידות, 
צריכים כאן פעולות גדולות של חסד ורחמים, מתנות, 
השתחוויות, כניעה מוחלטת. לכן הסדר הוא: "דורון 
תפילה ומלחמה" – קודם דורון, כי הדורון הוא פעולה 
של חסד שזו המתקת הדין הגדולה ביותר. ואכן 
כאשר יעקב המתיק את הדין בשמיים, מיד היה 
גילוי רחמנות עצום בעולם, שסמל האכזריות, שופך 
דמים מנעוריו, שכל כולו שנאה ותאוות נקם שהוא 
שומר עליה במשך עשרות שנים – אדם זה הלב 
שלו מתהפך לאהבה ורחמנות והוא מנשק את שנוא 

נפשו מכל הלב.

מבשרך לא תתעלם

וכאן אני פונה אליכם יהודים יקרים, תקיימו את 
צוואתו של מו"ר הצדיק רבי יהודה זאב שביקש רק 
על זה: לא להתאכזר לא לצער לא לצעוק ולא 
לדחוף רק לרחם לוותר ולעזור. צריכים לרחם על 
כולם אבל העיקר הוא לא להתעלם מבשרינו, לרחם 
קודם כול בתוך הבית, הבעל על האישה והאישה 
על הבעל, ההורים על הילדים והילדים על ההורים. 
תזכרו טוב, ככל שישנם יותר משקעים ויותר נראה 
לך שלא מגיע לזולת שירחמו עליו – כך הרחמנות 
והחסד שלך גדולים יותר ומשפיעים יותר עליך ועל 
כל הדור כולו, ובזכות זה נזכה לגאולת עולם ברחמים 
גמורים ופשוטים שאין בהם תערובת דין כלל אמן. 



שאלות שנשאלו בקו ההלכה
לחם  מכביצה  יותר  לאכול  מנת  על  ידיו  נטל 
וכשהתחיל לאכול הגישו לפניו בשר ודגים ושאר 

מאכלים עד שבסופו של דבר לא אכל אפילו 
כזית לחם, האם צריך לברך ברכה אחרונה 

על שאר המאכלים שאכל?

על  אחרונה  ברכה  לברך  יש 
שאכל  מכיון  המאכלים,  שאר 
פחות מכזית לחם אין זו קביעות 
סעודה ולכן צריך לברך על שאר 

המאכלים. אגרות משה (חלק אורח 
חיים ד‘ סימן מ“א) יביע אומר (חלק י‘ חלק אורח 

חיים סימן י“ז).

שאלה: אני יוצא עם חברים לטיול, ובמשך 
ושאר  סוכריות  או  פיצוחים  אוכלים  הטיול 

ממתקים, מתי חייבים לברך שוב פעם על מה 
שאוכלים או שותים?

בשלחן ערוך (סימן קע“ח סעיף ד‘) מבואר שהולכי דרכים 
מקום  קבעו  שלא  מכיון  למקום,  ממקום  ההולכים 
לאכילתם, מותרים להמשיך באכילתם אף אם יצאו 
ממקום למקום. הלכה ברורה (שם אות טז) ואפי‘ אם אינו רואה 

עתה את המקום שהיה בו בשעה שבירך על המאכל, 
ורשאי לעשות כך אף לכתחילה, לברך ביציאתו לדרך 
ולאכול ולשתות כאוות נפשו לאורך כל הדרך ללא 
ברכה. משנה ברורה שם (סעיף קטן מ“ב). ואינו צריך 
לחזור ולברך עד שנכנס למקום חפצו. ולכן 
מותר למהלך בדרך לברך ולאכול תוך 
כדי הילוכו מיני קטניות כגון גרעינים 
ובוטנים, או סוכריה שנותן בפיו, או 
ללגום מן המשקה בדרך הילוכו. 

הליכות עולם (חלק ב‘ עמ‘ מא).

שאלה: הנוסע במכונית ובירך 
ושב  לטייל  ויצא  מאכל,  דבר  על 
אל המכונית, האם צריך לברך שוב על 

אכילתו?

אף אם התחיל לאכול במכונית כשהיא נוסעת ועצר 
ויצא ממנה לחוץ אפילו אינו רואה מקומו (המכונית) אינו 
חוזר ומברך. שו“ת בצל החכמה (חלק ו‘ סימן עב). וכן אם התחיל 
לאכול מחוץ למכונית יכול להמשיך ולאכול במכונית 

והוא הדין להיפך. שו“ת אור לציון (חלק ב‘ פרק י“ב הלכה ט“ו).

 התארח אצל חבירו ובאמצע הסעודה החליט בעל 

הבית לקנות פרי חדש, האם צריך האורח או בעל 
הבית לברך על הפרי חדש?

כלל בידינו לגבי אורח שכל מה שמגישים לו בסעודה 
נפטר בברכה הראשונה, משום שדעתו על בעל הבית, 
ובבעל הבית שהביאו לפניו דברים חדשים מבחוץ, דעת 
מרן השולחן ערוך שיש לברך עליהם, אמנם הרמ“א 
נוקט שאין לברך אף על דברים אלו, ובמקרה כזה אנו 
נוקטים שספק ברכות להקל ואין לברך, ועל כן בין בעל 
הבית ובין האורח אינם מברכים על הפרי חדש. (על פי 
שלחן ערוך סימן קע“ז סעיף ה‘). וכתב על זה בספר בן איש חי 

(פרשת נשא אות יב) מחמת כן שטוב שתמיד תהיה דעתו 

של אדם על כל מה שיביאו לפניו אפילו בדרך רחוקה.

אשה שהדליקה נרות שבת מבעוד יום וקיבלה 
על עצמה שבת, האם בעלה גם נאסר לעשות 
מלאכות של שבת או שאינו נגרר אחריה, כמו 
כן בעל שהלך להתפלל תפילה מוקדמת בערב 
שבת מפלג המנחה, האם אשתו נאסרת בעשיית  

מלאכה ונגררת אחריו, או לא?

אין האיש או האשה נגררים זה אחר זה, אלא אם 
הדליקה האשה נרות מותר לבעלה להמשיך לעשות 
מלאכות, וכן אין האשה נגררת אחר בעלה ומותרת 
בעשיית מלאכה אף אחר שהלך בעלה להתפלל תפילת 

שבת. (חזון עובדיה שבת א‘ עמ‘ רפ“ח).

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

הכניעה  היא הניצחון

בפרשת השבוע כתוב אודות ההכנות הגדולות למפגש 
שבין יעקב לעשיו ויש לתת את הדעת על אופן התנהלותו 
של בחיר האבות יעקב אבינו ע"ה, התורה מעיד כיצד 
יעקב חוזר לכל אורך הדרך על השפלתו כלפי עשיו 
הרשע "כּהֹ תאֹמְרוּן לַאדנִֹי לְעֵשָׂו כּהֹ אָמַר עַבְדְּ יַעֲקבֹ..." 
 ְּוְאָמַרְתָּ לְעַבְד" "וָאֶשְׁלְחָה לְהַגִּיד לַאדנִֹי לִמְצאֹ חֵן בְּעֵינֶי"
לְיַעֲקבֹ מִנְחָה הִוא שְׁלוּחָה לַאדנִֹי לְעֵשָׂו..." "וַיִּשְׁתַּחוּ אַרְצָה 
שֶׁבַע פְּעָמִים עַד גִּשְׁתּוֹ עַד אָחִיו" "וַתִּגַּשׁ גַּם לֵאָה וִילָדֶיהָ 

וַיִּשְׁתַּחֲווּ וְאַחַר נִגַּשׁ יוֹסֵף וְרָחֵל וַיִּשְׁתַּחֲווּ"

ויש כאן כמה תמיהות שצריך להבין? יש להבין לשם 
מה שפלות הזאת הגדולה שיעקב נוהג כלפי אחיו. עוד 
צריך להבין לשם מה ומדוע בכלל מפחד יעקב אבינו 
ע"ה, והאם היה חסר ליעקב אבינו היה חסר לו כח. הן 
מבחינה פיזית יעקב לא אמור לפחד ממנו כמובא במדרש 
(בראשית רבה פרשה עג פסקה יא)  שליעקב אבינו 
היה כמליון כלבים ששמרו עליו, יש לו את בניו שהרגו 
עיר שלמה, מבחינה רוחנית יעקב  אבינו קיבל הבטחת 
שמירה מאת הקב"ה, והיה חזק יותר ממלאכים כמובא 
בהמשך הפרשה, יש לו איתו מלאכים ששלח לעשיו וכו'.

אלא מובא בזוהר (קסו ע''א) שהשפלתו של יעקב 
לעשו אחיו הייתה בכוונה מיוחדת והיא שהשליטתו על 
עשו אחיו, ורק בזכות זה יזכה יעקב באחרית הימים 
לשלוט על עשיו הרשע, משום שע"י שהאדם משפיל 
עצמו כאן בעולם הזה והוא לא משתמש בכוחו הוא 

זוכה לאמונה מושלמת בקדוש ברוך, וזה הייתה מטרתו 
של יעקב אבינו הכל  כאימון אישי כדי לזכות לשלימות 
האמונה, הכניס לעצמו את האמונה החזקה ביותר שאין 
עוד מלבדו ובכך יוכל לשלוט על כל הטבע כמובא 

ב''נפש החיים'' (שער ג' פרק י''ב).

אך כיצד אפשר להגיע לאמונה כזו מושלמת? וכדי 
להגיע למחשבה זו באמת, צריך האדם קודם ללמוד 
לבטל כוחו של עצמו שאינו כלום. משום שעד שבא 
הוא להאמין שאין שום כח בעולם בעל שליטה משל 
עצמו, חייב שיבין קודם שאין לו עצמו שום כח בעולם. 
כמו שאמר רבינו בספר המידות – (ערך אמונה  ב.) על 
ידי ענוה תזכה לאמונה: דהיאך יתכן שיבטל כל כוחות 

שבעולם קודם שיבטל כוחו של עצמו. 

מי כיעקב אבינו ע''ה שהבין שאין שום מקרה בעולם, 
ואם עשו קם עליו ודאי זה מההשגחה העליונה, והבין 
יעקב אבינו שיש תכלית נשגבה בעויינות זו, והמוטל עליו 
עתה היא הכניעה וההתבטלות המוחלטת להקב''ה, 
והיא לעלות במעלות שלימות אמונת היחוד כי אין 
עוד מלבדו, ולבטל כל כח בעולם בתכלית גמורה 
לפני הבורא, ושבעצם אין עוד מלבדו כלל, נכון  יעקב 
אבינו יכל לעשות הרבה, בשביל להכניע את עשו, אך 
ידע מה מבקש ממני כעת הקב"ה, הוא להכניע עצמי, 
ישותי לגמרי.  ובהנהגה זו נהג יעקב, החל בתפילתו 
לה': ''קטנתי מכל החסדים ומכל האמת'', דהיינו לומר 
שאינני בא כלל מכח זכיותי ומעשי, וכדי לממש הרגשה 
זו שהינה אמיתית אצלו ואינה נאמרת מן השפה ולחוץ, 

עושה פעולות השפלה קיצוניות ביותר כלפי עשו אחיו, 
וכוונתו בזה היתה לנטרל את קודם לכל - עצמו מכל 
כח עצמאות עצמו, ובכך יוכל לממש את הרגשתו שאכן 
אינו כלום, כי חיצוניות זו של הכנעת עצמו לעשו אחיו 
תביאהו לשיפלות פנימית, וזו מטרת עובדי ה' אשר פיהם 
וליבם שווים בהכנעם כלפי כל אחד - להכנע לבורא, 
ומממשים המה את הכנעתם בכניעתם לכל אדם קטן 
וגדול, מטרתם בזה לחזק את תלותם בבורא, שהצלחה 
זו להרגיש תלות בבורא בלבד תלויה בהרגשת אפסיות 
ומוגבלות האדם המתבטאת בכניעה לכל אדם, ובפרט 
כשמשפיל האדם עצמו לשונאו, אז קונה הוא בנפשו 

מידת השיפלות במלואה.

נָהֲגוּ אַנַ"שׁ לִלְבּוֹשׁ בִּגְדֵי שַׁבָּת בְּעֵת הַדְלָקַת נֵר 
חֲנֻכָּה. (שיש"ק ד-רנב)

אָמְרוּ בִּבְדִיחוּתָא, עוֹד סִבָּה יֵשׁ לָנוּ לִשְׂמוֹחַ בְּחַג 
הַחֲנֻכָּה, מֵחֲמַת שֶׁאֶפְשָׁר לָלֶכֶת אָז לִישׁוֹן מוּקְדָם 
יוֹתֵר מִבְּכָל יוֹם, וּבְכָ לְהִזְדָּרֵז יוֹתֵר בְּקִימַת חֲצוֹת 

לַיְלָה. (שם ד-רנג) 

בִּימֵי הַחֲנֻכָּה הָיוּ נוֹהֲגִים לִרְקוֹד מְעַט אַחַר מַעֲרִיב, 
וּכְהֶרְגֵּלָם בְּכָל הַשָּׁנָה, וּלְאַחֲרֶיהָ לְהַדְלִיק אֶת הַנֵּרוֹת.  

(שם ד-רנד)

בְּעֶרֶב-שַׁבָּת שֶׁל חֲנֻכָּה הָיוּ מִתְפַּלְּלִים מִנְחָה קדֶֹם 
הַדְלָקַת הַנֵּרוֹת. (כמבובא במ"ב סי' תרפא, ב). 

(שם ד-רנה)


